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رئیس قوه قضاییه گفت: برای عملیاتی ســازی 
راهکارهای »جلب محکومان متواری« در بسیاری 
از موارد نیاز بــه وضع یا اصلاح قانون نداریم و با 
بهره گیری از ظرفیت های قانونی موجود می توانیم 

امر مزبور را پیش ببریم.
به گزارش ایسنا به نقل از قوه قضاییه، مرکز رسانه قوه قضاییه، 
یازدهمین جلسه ســتاد راهبری اجرای سند تحول قضایی با 

حضور حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای برگزار شد.
بررسی راهکارهای »جلب محکومان متواری« نخستین دستور 
یازدهمین جلسه ستاد راهبری اجرای سند تحول قضایی بود.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در جریان این نشست 
با اشاره به سند تحول قوه قضائیه که تاکید دارد محکوم له )کسی 
کــه حکم به نفع او صادر شــده( در کمترین زمان ممکن به 
محکوم به )آنچه در مورد آن حکم صادر شده( دستیابی حداکثری 
پیدا کند، یکی از دلایل عدم اجرای به موقع برخی احکام قضایی 
را متواری بودن فرد محکوم دانســت و بر اجرای راهکارهایی 

برای رفع این مسئله تاکید کرد.
رئیس قوه قضاییه در همین راســتا ضمــن تاکید بر اینکه 
برای عملیاتی سازی راهکارهای »جلب محکومان متواری« 
در کوتاه ترین زمان ممکن در بســیاری از موارد نیاز به وضع 
یــا اصلاح قانون نداریم و با بهره گیری از ظرفیت های قانونی 
موجود می توانیم امر مزبور را پیش ببریم، اظهار کرد: بسیاری از 
دستگاه ها برای احراز صلاحیت و اعتبارسنجی مراجعه کنندگان 
دارای مقررات الزام آوری هســتند و تنها کافی است که به این 
دستگاه ها اعلام شــود فرد دارای محکومیت است تا از ارائه 
خدماتی مشــخص به او اجتناب شــود و بدین ترتیب تبعات 

متواری شدن محکومان افزایش یابد.
رئیس دســتگاه قضا در ادامه در رابطه با تحقق راهکارهای 

»جلب محکومان متواری« که از مفاد ســند تحول قضایی 
است، دستورات مهمی را به مراجع ذیربط صادر کرد؛ از جمله 
آنکه »مرکز آمــار و فناوری اطلاعات قوه قضاییه« را مکلف 
کرد تا با همکاری »دادستانی کل« و »معاونت راهبردی قوه 
قضاییه« در سریع ترین زمان ممکن نسبت به تکمیل و اغاز 
به کار »سامانه جامع فهرست محکومان متواری« و اتصال این 
سامانه با سیستم های سایر دستگاه ها نظیر »بانک مرکزی« و 
»ناجا« اقدامات مقتضی را به عمل آورد و در مرحله بعد نسبت به 

ایجاد »سامانه جلب هوشمند« اقدام کند.
رئیس عدلیه همچنین به معاون حقوقی خود نیز دستور داد 
تا هر چه زودتر با یک زمانبندی مشــخص نسبت به تدوین 
مفاد ناظر بر تصویب قانون پیرامون خلاء ها و موارد مورد نیاز 

در امر چگونگی تحقق راهکارهای »جلب محکومان متواری«، 
اقدامات لازم را به عمل آورد.رئیس قوه قضاییه همچنین معاونت 
راهبردی دستگاه قضا را نیز مکلف کرد تا دو موضوع »وضع 
قانون در باب تســریع در تحقق راهکارهای جلب محکومان 
متواری« و »تکمیل سامانه جامع فهرست محکومان متواری« 

را تا حصول نتیجه، به صورت مستمر پیگیری کند.
بررسی راهکارهای »کاهش حجم بالای ادعاهای اعسار از 
هزینه دادرسی« دومین دستور یازدهمین جلسه ستاد راهبری 

اجرای سند تحول قضایی بود.
حجت الاســلام والمسلمین محســنی اژه ای در این رابطه 
پرونده های ناظر بر »ادعای اعسار از هزینه دادرسی« را یکی از 
عوامل تاثیرگذار در »اطاله دادرسی« و »طولانی شدن رسیدگی 

و اجرای حکم پرونده اصلی« دانست.
وی با تبیین و تشریح سه راهکار موجود برای رفع این مسئله، 
ضمن تاکید بر انجام سریع اقدامات مقتضی جهت رفع مشکل، 
به معاون حقوقی قوه قضاییه دســتور داد تا قبل از پایان سال 
با برگزاری جلسه تخصصی با حضور معاون اول قوه قضاییه، 
نسبت به بررسی ویژه جهت نهایی شدن ۷ ماده پیشنهادی به 

»لایحه اصلاح موادی از قوانین قوه قضاییه« مبادرت ورزند.
معاون راهبردی قوه قضاییه نیز در این جلسه به ارائه گزارشی از 
فعالیت های کمیسیون ویژه پیگیری اجرای سند تحول قضایی 
پرداخت و با اشاره به ۸۳ جلسه ای که این کمیسیون از زمستان 
سال گذشــته تا به امروز برگزار کرده است، گفت: در جلسات 
کمیسیون ویژه پیگیری اجرای سند تحول قضایی، راهکارهای 
اجرای سند تحول قضایی در بخش های مختلف مورد بررسی 
قرار می گیرد و تا امروز در نتیجه جلسات این کمیسیون، ۴۲۰ 

مصوبه به تایید اعضا رسیدند.
»سید محمد صاحبکار« با اشاره به شتاب گرفتن روند برگزاری 
جلسات کمیسیون ویژه پیگیری اجرای سند تحول قضایی در 
سال جاری گفت: از مجموع ۸۳ جلسه کمیسیون ویژه پیگیری 
اجرای سند تحول قضایی، ۶۸ جلسه در سال ۱۴۰۰ تشکیل 
شــده و از ۴۲۰ مصوبه این کمیسیون نیز، ۳۵۵ مورد در سال 

جاری به تصویب رسیده اند.
وی افزود: ســعی ما این اســت که با اســتفاده از مصوبات 
کمیســیون ویژه پیگیری اجرای سند تحول قضایی، بتوانیم 
گام هایــی کوچک، امــا در عین حال مــداوم را برای اجرای 

راهبردهای سند تحول قضایی برداریم.
صاحبکار در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به دستور 
جلســه امروز ستاد راهبردی اجرای سند تحول قضایی گفت: 
»اجرای ناقص و دیرهنگام برخی احکام« یکی از چالش های 

اجرای ماموریت رسیدگی به تظلمات، تعدیات، شکایات و حل 
و فصل دعاوی و خصومت هاســت و »متــواری بودن برخی 
محکومان« یکی از عوامل ایجاد این چالش محسوب می شود.

معــاون راهبردی قوه قضاییه در همین زمینه اظهار کرد: در 
راستای اجرای راهبرد افزایش تبعات متواری بودن محکومان، 
راهکار »اعمال محدودیت های اقتصــادی و اجتماعی برای 
محکومان متواری نظیر مسدودسازی حساب های بانکی، منع 
انجام معاملات، ممنوعیت فعالیت در بورس با ایجاد ســامانه 
اطلاعاتی محکومان متواری و الزام اســتعلام از آن به عنوان 
پیش شرط ارائه خدمات در تمامی دستگاه های درون و بیرون 
قوه قضاییه و درج وضعیت محکوم متواری در ســامانه اعتبار 
معاملاتی اشخاص با اصلاح قوانین و مقررات مرتبط«، پیشبینی 

شده است.
وی همچنین حجم بالای ادعاهای »اعسار از هزینه دادرسی« 
را یکی از چالش های اطاله در فرآیند دادرسی دانست و گفت: در 
همین راستا برای اجرای راهبرد عدم تشکیل پرونده با موضوع 
اعسار از هزینه دادرسی، راهکار »اعتبارسنجی مالی اشخاص 
مدعی اعســار با بررسی دارایی ها و اموال منقول و غیرمنقول 
ایشــان از طریق دسترسی مستقیم به پایگاه های اطلاعاتی 
مراجع حاکمیتی، محدودســازی انجام برخی از فعالیت های 
اقتصادی خاص نظیر ثبت شرکت، خرید مستغلات و خودرو 

و ...، که نشانگر توان مالی است« پیشبینی شده است.
همچنین »اصفهانی« رئیس مرکز تحول قوه قضاییه با اشاره 
به راهکار اعمــال محدودیت های اقتصادی و اجتماعی برای 
محکومان متواری اظهار کرد: بنا شده در اجرای این راهکار به 
گونه ای اقدام شود که به جای آنکه سیستم قضایی به دنبال 
محکوم متواری باشد، خود فرد محکوم متواری به سراغ سیستم 

قضایی بیاید.

رئیس قوه قضاییه مطرح کرد:

برای جلب »محکومان متواری« نیاز به وضع یا اصلاح قانون نداریم  رئیس جمهور: راهیان نور نمونه بارز 
»جهاد تبیین« است

حجت الاسلام رئیسی گفت: حضور مردم در سرزمین های نور، باور مردم به 
نظام و کارآمدی الگوی مدیریت جبهه های جنگ را تقویت می کند.

رئیس جمهور شامگاه شنبه در دیدار اعضای ستاد مرکزی و شورای سیاست گذاری راهیان نور 
گفت: قطعا وقتی نیروهای جوان و با انگیزه کشور از سرزمین های نور بازدید کنند و با آنچه 
در این مناطق رخ داده آشنا شوند، تبدیل به رویش های انقلاب شده و سرمایه نظام در مسیر 
پیشرفت و اقتدار خواهند بود.اردوهای راهیان نور از سال ۱۳۷۶ و با حرکت گروه های مردمی 

خود جوش همراه با رزمندگان هشت سال دفاع مقدس شکل گرفت.
این اردوها در ایامی مثل عید نوروز کاروان هایی را برای بازدید از مناطق جنگی مثل یادمان های 
فعلی شلمچه، اروند کنار و فتح المبین سامان می دهد.»جهاد تبیین« مفهومی است که رهبر 

انقلاب حدود یک سال و نیم است که به آن پرداخته اند.
این مفهوم جوانان را مخاطب قرار می دهد چراکه عدم حضور آنان در دوران انقلاب و قبل از 

آن باعث شده تا نسبت به گذشته آگاهی، اطلاعات لازم را نداشته باشند.
 اردوهای راهیان نور همانند سال های گذشته از ۱۵ اسفند آغاز شده  و تا ۱۵ فروردین ماه سال 
آینده ادامه دارد.در پایان این مراسم از طرف سردار کارگر فرمانده ستاد مرکزی راهیان نور، نشان 
و لباس خادمی راهیان نور و تصویر یادمان شهدای شلمچه به پاس قدردانی از توجهات رئیس 
جمهور به برگزاری مطلوب و بهتر این اردوها به وی اهدا شد.پیش از سخنان حجت الاسلام 
رئیسی، وزیر آموزش و پرورش به عنوان رئیس ستاد این وزارتخانه در شورای سیاست گذاری 
راهیان نور و نمایندگان ستاد مرکزی راهیان نور، در سخنانی به ارائه گزارشی از عملکرد ستاد 

سازمانی متبوع خود در شورای سیاست گذاری راهیان نور پرداختند.

 مخالفت مرکز پژوهش ها 
با نسخ قانون تغییر ساعت رسمی کشور

دفتر مطالعات پژوهــش های زیربنایی و امور تولیدی مرکز پژوهش های 
مجلس شورای اسلامی طی گزارشی با نسخ قانون تغییر ساعت رسمی 

کشور مخالفت کرد.
به گزارش ایسنا، به نقل از مرکز پژوهش های مجلس، در این گزارش آمده که صرفه جویی 
در مصرف انرژی اصلی ترین انگیزه برای اجرای طرح تغییر ساعت در کشورها بوده است. اما 
در سال های اخیر، آثار سوء تغییر ساعت بر سلامتی افراد جامعه در برخی از کشورهای اروپایی 
موجب شده تداوم اجرای این طرح با تردید مواجه شود.در این گزارش تصریح شده که درواقع در 
سال های اخیر به دلیل افزایش اهمیت سلامتی افراد جامعه نسبت به صرفه جویی انرژی، موجب 
شده برخی کشورهای عضو اتحادیه اروپا گرایش به سمت توقف اجرای طرح تغییر ساعت 
داشته باشند گرچه هنوز هم به اجرای آن مبادرت می ورزند. تنظیم فعالیت افراد آن جوامع با زمان 
محلی؛ علت اثرگذاری بر سلامتی افراد )تغییر ساعت بیداری و خواب( در این جوامع اعلام شده 
 است. این درحالی است که در کشورهای اسلامی نظیر ایران، تنظیم فعالیت های افراد علاوه بر 

زمان محلی با زمان خورشیدی نیز تنظیم می شود.
در این گزارش ذکر شــده که در مردادماه ۱۳۸۶ با توجه به بررســی های علمی، فرهنگی، 
اجتماعی و موضوع صرفه جویی انرژی، قانون تغییر ساعت رسمی کشور تصویب شد. در سال 
۱۳۹۷، بازاندیشی برای عدم اجرای تغییر ساعت، در برخی کشورهای اتحادیه اروپا موضوع آثار 
منفی آن بر ساعات فیزیولوژیک در اروپا و آمریکا رسانه ای شد. در حال حاضر، یک چهارم از 
کشورهای دنیا که در نیمکره شمالی زمین واقع هستند به تغییر ساعت مبادرت می ورزند. در 
ایران اسلامی، انجام فرائض دینی، مبتنی بر تغییرات طلوع و غروب آفتاب است. فارغ از مسائل 
صرفه جویی انرژی، زمان بندی آغاز فعالیت های روزانه افراد به اوقات شرعی نزدیک تر است. 
پزشکان و اطبا معتقدند، بهترین زمان تنفس صبحگاهی براساس ساعات فیزیولوژیک ساعت ۴ 
و بهینه ترین زمان آغاز فعالیت روزانه ساعت ۸-۷ صبح است.در بخش دیگری از گزارش مرکز 
پژوهش های مجلس آمده که لذا به نظر می رسد، آسیب مترتب ناشی از تغییر ساعت در ایران به 
گستره ای که در کشورهای اروپایی مطرح است، نباشد.  از سوی دیگر، اجرای طرح تغییر ساعت 
نقش بسزایی در کاهش مصرف انرژی برق دارد. تغییر ساعت رسمی کشور در صرفه جویی 
مصرف انرژی برق کشور مؤثر است و این تأثیر بین ۳-۱ درصد متغیر است. در کاهش پیک 

مصرف برق کشور نیز این تأثیر بین ۱/۵-۱ درصد پیش بینی شده  است.
در جمع بندی این گزارش آمده که لذا با توجه به بررسی کارشناسی آثار اجرای قانون تغییر 
ساعت رسمی کشور به ویژه بر میزان صرفه جویی مصرف انرژی و ساعت پیک بار برق و با 
توجه به توضیحات مندرج در این گزارش پیشنهاد می شود، کماکان این قانون همچون سنوات 
گذشته اجرا شود. به دلیل توجیه پذیری و مستند بودن نتایج پژوهش های مطالعه آثار تغییر ساعت 
رسمی کشور و با توجه به اهمیت جایگاه صرفه جویی انرژی و تنظیم فعالیت های اجتماعی با 
توجه به اوقات شرعی، پیشنهاد می شود که این قانون کمافی السابق در کشور اجرا شود و لذا 

تصویب طرح پیشنهاد نمی شود.

 مخبر: اصلاح قیمت و افزایش کیفیت خودرو 
با رقابتی شدن ممکن است

معاون اول رئیس جمهور بر لزوم تدوین طرحی جامع و عملیاتی برای اصلاح 
ساختار و ایجاد تحول در صنعت خودرو سازی کشور تاکید کرد.

محمد مخبر در جلسه ارائه طرح های نخبگان با موضوع راهکار های برون رفت صنعت خودرو 
گفت: اصلاح ساختار موجود در صنعت خودروسازی نیازمند برنامه ای جامع و مدون است. به 
گونه ای که این برنامه به همراه زمان بندی مشخص و تقسیم وظایف باشد و به صورت جدی 
دنبال شود.به گفته معاون اول رئیس جمهور، »همه دست اندرکاران صنعت خودرو باید از فرصتی 
که بازدید رئیس جمهور از شرکت ایران خودرو ایجاد کرد، حداکثر استفاده را داشته باشند و آن 
را عملیاتی کنند.«رئیس جمهور ۱۱ اسفند در بازدید سرزده از کارخانه ایران خودرو گفت: انحصار 
در تولید و عرضه خودرو باید شکسته شود تا نیاز کشور به طور کامل برطرف گردد. پس از این 

بازدید بود که حجت الاسلام رئیسی ۸ دستور برای بهبود وضعیت خودروسازی صادر کردند.
پیش از این نیز رهبر انقلاب یکشنبه ۱۰ بهمن در دیدار تولیدکنندگان و فعالان اقتصادی، 
اعتراض مردم نسبت به کیفیت خودرو های داخلی را وارد دانستند و فرمودند: صنعت خودروسازی 
کشــور با وجود حمایت هایی که در طول سالیان اخیر از آن صورت گرفته، نتوانسته رضایت 
مشتری را جلب کند.همچنین در ادامه جلسه معاون اول رئیس جمهور با نخبگان، گزارشی از 
راه های برون رفت صنعت خودرو از چالش فعلی ارائه و پیشنهاداتی برای بهبود کیفیت صنعت 
خودرو کشور مطرح شد.اصلاح ساختار صنعت خودرو، اصلاح ساختار حاکمیت شرکتی، ارتقای 
فناوری و نوآوری در طراحی و ســاخت، شکل گیری توانمندی با تکیه بر رقابتی شدن بازار 
و تســهیل مشارکت های بین المللی و انتقال فناوری از جمله محور های مطرح شده در این 

گزارش بود.

رییس مرکز مطالعات، پایش و بهبود فضای کسب وکار؛
معافیت مالیاتی هنرمندان منصفانه نیست

رییس مرکز مطالعات، پایش و بهبود فضای کســب وکار وزارت اقتصاد 
خواستار تجدید نظر مجلس در مورد معافیت مالیاتی هنرمندان شد.

به گزارش اقتصاد آنلاین، امیر ســیاح   در صفحه شخصی خود در فضای مجازی از مصوبه 
مجلس در مورد معافیت مالیات بر درآمد هنرمندان انتقاد کرد.وی نوشــت: »با قطع پوزهای 
بی صاحب، به زودی دستفروش ها باید مالیات بردرآمد بپردازند براساس مصوبه بودجه ۱۴۰۱ 
بزودی هنرمندان از مالیات درآمد معاف می شوند این منصفانه نیست مجلس تجدیدنظر کند.«

 براساس مصوبه مجلس هنرمندان تا سقف درآمد ۲۶۰ میلیون تومان در سال از مالیات معاف 
شدند.براساس این جزء، معافیت مالیاتی فعالیت های مربوط به انتشارات کمک درسی حذف 
می شود و معافیت مالیاتی بازیگران، اجرای صحنه خوانندگی )کنسرت( و تهیه کنندگی، نشر و 
تکثیر و پخش آثار موسیقیایی، حراجی آثار هنری موضوع بند )ل( ماده )۱۳۹( قانون مالیات های 
مستقیم فقط تا سقف دو میلیارد و ۶۰۰ میلیون ریال در سال قابل اعمال است و بعد از آن حسب 

مورد به نرخ قانون مالیات های مستقیم مشمول مالیات است.

فروش متری مسکن به گام های نهایی نزدیک شد
مدیر عامل شرکت سرمایه گذاری مسکن گفت: فروش متری مسکن، هفته 
گذشته در جلسه کمیته فقهی مسکن مجدد مطرح شد و اقدامات تکمیلی آن 

صورت گرفته است.
آقای یاسر امامی گفت: طرح فروش متری مسکن از سال گذشته مطرح شده بود و هفته گذشته 
هم کمیته فقهی و نهایی آن برگزار شده و امیدوار هستیم تا ابتدای سال آینده این طرح به مرحله 
اجرایی برسد، چرا که حداقل قیمت مسکن برای واحدهای متوسط در مناطق مختلف به یک تا ۲ 
میلیارد تومان رسیده است.با اجرای فروش متری مسکن بسیاری از افرادی که قادر به خرید مسکن 
نیستند، می توانند صاحب خانه شوند.به گفته مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری مسکن بسیاری از 
سرمایه گذاران از ورود شرکت های چینی و ترکیه ای به طرح نهضت ملی مسکن استقبال می کنند، 
چرا که با ورود و همکاری آنها با انبوه سازان ما شاهد استفاده از فناوری های نوین در کاهش قیمت 
تمام شده و اجرای سریع تر این واحدها خواهیم بود.دیروز جلسه ای بین شرکت های سرمایه گذاری 
مسکن، بانک مسکن و یک شرکت سازنده ترکیه ای برگزار شد تا برنامه ریزی برای همکاری بین 
ایران و ترکیه برای ساخت واحدهای مسکونی انجام شود.پیش از این وزارت راه و شهرسازی اعلام 
کرده بود برای اجرای هرچه سریع تر واحدهای نهضت ملی مسکن از ظرفیت شرکت های چینی 

و ترکیه ای استفاده می شود که این گفته با ابراز ناراحتی انبوه سازان کشور روبه رو شده بود.

اخبار کوتاه 

رییس کنفدراســیون صادرات ایران اظهار داشت: 
عدم تصویب لوایــح FATF تاثیر منفی خود را بر 
تجارت خارجی ما می گذارد و اگر تحریم ها برداشته 
شود باز مشکل FATF می تواند مانع تجارت شده 
و به نوعی بهانه  برخی از کشورها شود که علاقه مند 
به توسعه تجارت در ایران نیستند. به نظر می رسد 
که اگر توافق صورت بگیرد، FATF هم باید تعیین 

تکلیف شود.
محمد لاهوتــی در گفت وگو با ایلنا در مورد وضعیت تجارت با 
افغانستان اظهار کرد: تغییر و تحولات سیاسی به هرحال تاثیر خود 
را در اقتصاد و تجارت خارجی می گذارد. اتفاقاتی که در افغانستان 
افتاد باعث شد که تجارت ایران و افغانستان تحت تاثیر قرار بگیرد، 
کاهش آن هم طبیعی بود چراکه مدت ها برخی از مرزها بسته و 
نقل و انتقالات با مشکل مواجه بود. البته فکر نمی کنم که این روند 
ادامــه پیدا کند و احتمالا ما به جایگاه خود در این بازار برخواهیم 

گشت.
وی افزود: روابط دیرینه ای که بین ایران و افغانستان وجود دارد، 
حمایت ایران از پناهجویان افغان، حجم نقل و انتقال پول با تجار 
افغانستانی و یا حجم تجارت ما ریشه در ارتباطات تاریخی دو کشور 

دارد بنابراین به محض اینکه ریسک بازار افغانستان کاهش پیدا 
کند، تجارت ما هم افزایشی خواهد شد.

وی افزود: چین بزرگترین اقتصاد جهانی بعد از آمریکا بوده و ترکیه 
نیز کشور »شــکار لحظه ها« است. این دو کشور همیشه رقیب 
سرسخت ما بودند. اگر روند کاهشی ما همچنان ادامه داشته باشد 
این کشورها می توانند جای ما را بگیرند ولی باید تلاش کنیم که 
این جایگاه را از دست ندهیم. روابط تاریخی بین ایران و افغانستان 
برای ما یک فرصت برای حفظ شرایط است. نباید فرصت ها را از 
دست دهیم بلکه از آنها استفاده کرده و نباید به این امید باشیم که 
بازار مربوط به ما اســت و دیگران نمی توانند در آن ورود کنند. در 
مجموع تجارت شکار لحظه هاست، هر کشور سریع تر اقدام کند 

برنده است.
رییس کنفدراســیون صادرات ایران با اشــاره به جنگ روسیه 
و اوکراین گفت:  همه کشــورها از شرایط جنگ تحت تاثیر قرار 
می گیرند، هیچ شخص و کشوری موافق جنگ و خونریزی نیست. 
در این میان، مسئله مهم از نظر اقتصادی تحریم ها علیه روسیه 
است که می توان از آن استفاده کرد. البته این امر بستگی به این 
دارد که چقدر حرکت ما ســرعت داشته باشد در غیر این سرعت 
مثل گذشــته نمی توانیم از این فرصت استفاده کنیم. این هم به 

تلاش دولت برای رفع موانع، ایجاد بسترها و همچنین تلاش و 
آماده سازی بنگاه ها برای صادرات به روسیه که استانداردهای بسیار 

سختی دارد، بستگی دارد.
وی همچنین در پاسخ به سوالی در مورد توقف مذاکرات وین بیان 
کرد: تاثیر مســتقیم توقف مذاکرات برجام را می توانیم در نرخ ارز 
ببینیم. به محض شروع مذاکرات نرخ ارز کاهشی و به محص آنکه 
حرف از توقف مذاکرات به میان می آید نرخ ارز افزایشی می شود. ما 
چه بخواهیم و چه نخواهیم سرنوشت اقتصاد ما به این موضوع گره 
خورده است. امیدواریم که این توافقات صورت بگیرد و ما بتوانیم در 
این شرایط که هم افزایش نرخ ارز داشته و هم بازار جدیدی به نام 
روسیه در برابر ما باز شده؛ حجم تجارت خارجی ما در سال آینده 

بسیار بیشتر از امسال رشد کند.
 FATF لاهوتی همچنیــن با تاکید بر اهمیت تعیین تکلیف
خاطرنشان ساخت: عدم تصویب لوایح FATF تاثیر منفی خود 
را بر تجارت خارجی ما می گذارد و اگر تحریم ها برداشته شود باز 
مشکل FATF می تواند مانع تجارت شده و به نوعی بهانه  برخی 
از کشورها که علاقه مند به توسعه تجارت در ایران نیستند می شود. 
به نظر می رســد که اگر توافق صورت بگیرد، FATF هم باید 

تعیین تکلیف شود.

با کسری ۲۴۲ میلیون مترمکعبی ذخایر آبی سد های تهران نسبت به زمان مشابه 
سال آبی گذشته که سالی خشک بود، مواجه ایم و اگر در فروردین و اردیبهشت 
۱۴۰۱، بارش هایی زیر نرمال داشته باشیم، احتمال بروز تنش آبی شدید در تهران 

در تابستان ۱۴۰۱ بسیار زیاد است.
پایگاه خبری تحلیلی انتخاب «با کسری ۲۴۲ میلیون مترمکعبی ذخایر آبی سد های تهران نسبت به 
زمان مشابه سال آبی گذشته که سالی خشک بود، مواجه ایم و اگر در فروردین و اردیبهشت ۱۴۰۱، 
بارش هایی زیر نرمال داشته باشیم، احتمال بروز تنش آبی شدید در تهران در تابستان ۱۴۰۱ بسیار زیاد 
است.تهران دومین استان فقیر از نظر منابع آبی نسبت به نیاز جمعیت ساکن در آن محسوب می شود. 
ســال آبی ۱۴۰۰-۱۳۹۹ یکی از بدترین ســال های آبی تهران بود و درحالی که نیمی از سال آبی 
۱۴۰۱-۱۴۰۰ را سپری کرده ایم، سال آبی جاری نیز با کسری قابل توجه در میزان بارش ها، ورودی 

آب به مخازن سد ها و ذخایر سد های تهران مواجه ایم.
محمد شهریاری، مدیر دفتر بهره برداری و نگهداری از تاسیسات آبی و برق آبی شرکت آب منطقه ای 
تهران اظهار داشت: خوشبختانه با بارش هایی که در اسفند ماه در حوزه عملکرد استان تهران داشته ایم، 

شرایط بارش ها نسبت به اسفندماه سال گذشته، وضعیت بهتری را رقم زده است.
وی افزود: افزایش نزولات جوی و بارش های نیمه اول اسفند، اثر خود را روی ورودی آب به مخازن 
سد های تهران هم گذاشته و در ۱۵ روز نخست اسفندماه سال جاری، نسبت به مدت مشابه سال قبل، 

۷ درصد رشد ورودی آب به مخازن سد های تهران را شاهد بودیم.
مدیر دفتر بهره برداری و نگهداری از تاسیسات آبی و برق آبی شرکت آب منطقه ای تهران تصریح 
کرد: اگر آمار را به صورت تجمعی، از ابتدای سال آبی جاری تا نیمه اسفندماه درنظر بگیریم، متأسفانه 
همچنان با کاهش حدود ۳۰ درصدی بارش های اســتان تهران نســبت به ســال قبل و کاهش 

۲۴ درصدی نسبت به میانگین متوسط ۵۳ ساله روبرو هستیم.

وی ادامه داد: از ابتدای ســال آبی جاری تا ۱۵ اســفندماه، ۱۲۸ میلیمتر بارش در حوزه عملکردی 
استان تهران داشته ایم، این میزان در مقایسه با ۱۶۷ میلیمتر بارش متوسط بلندمدت استان، کاهش 

۲۴ درصدی را نشان می دهد.
شهریاری با بیان اینکه »این میزان کاهش نزولات جوی در سال آبی جاری، اثر خود را بر روی حجم 
آب ورودی به مخازن سد ها نیز گذاشته«، گفت: از ابتدای سال آبی جاری تا نیمه اسفند، ۲۷۱ میلیون 
مترمکعب ورودی آب به مخازن سد های پنج گانه تهران بوده که این میزان در مدت مشابه سال آبی 
گذشته ۳۷۵ میلیون مترمکعب بوده و مقایسه این دو حجم، نشان دهنده کاهش ۲۸ درصدی ورودی 

آب به مخازن سد های تهران در سال آبی جاری می باشد.
وی افزود: در نیمه اسفند، سد های پنج گانه تأمین کننده آب شرب تهران در مجموع ۳۲۵ میلیون 
مترمکعب ذخیره آب دارند که این میزان در روز مشابه سال گذشته ۵۶۷ میلیون مترمکعب بوده و 

متاسفانه کاهش ۲۴۲ میلیون مترمکعبی ذخیره آبی را شاهد هستیم.
مدیر دفتر بهره برداری و نگهداری از تاسیسات آبی و برق آبی شرکت آب منطقه ای تهران خاطرنشان 
کرد: با این وضعیت بارندگی و پیش بینی هایی که سازمان هواشناسی اعلام کرده، امیدواریم که روند 
بارشی همچنان افزایشی باشد، ولی توجه جدی شهروندان محترم به بحث رعایت الگوی مصرف و 
صرفه جویی به ویژه در ایامی که روز های پایانی سال را سپری می کنیم و بحث خانه تکانی مطرح است، 
ضروری بوده که امیدواریم با همراهی و همکاری شهروندان عزیز بتوانیم تامین آب مطمئن و پایداری 

را در ماه های آتی بویژه در ماه های اوج مصرف آب داشته باشیم.
در حالی به نیمه ســال آبی ۱۴۰۱-۱۴۰۰ رســیده ایم و بخش اعظمی از فصل بارش ها را پشت 
سرگذاشته ایم که با کسری ۲۴۲ میلیون مترمکعبی نسبت به زمان مشابه سال آبی گذشته که سالی 
خشک بود، مواجه ایم. این شرایط نشان می دهد، اگر در فروردین و اردیبهشت ۱۴۰۱، بارش هایی زیر 

نرمال داشته باشیم، احتمال بروز تنش آبی شدید در تهران در تابستان ۱۴۰۱ بسیار زیاد است.

سخنگوی وزارت خارجه کشورمان با اشاره 
به اهمیت موضوع راستی آزمایی برای ایران 
در جریــان مذاکرات وین گفــت: الان در 
نقطه ای هستیم که تقریبا مسائل مان در این 

حوزه حل شده است.
به گزارش ایسنا، ســعید خطیب زاده در اظهاراتی با 
اشاره به تأکید ایران برای راستی آزمایی از این که آمریکا 
تحریم های ظالمانه خود علیه ایران را برداشته است، 
گفت: راستی آزمایی برای این است که ما مطمئن شویم 
که آمریکایی ها در عمل تحریم ها را برداشته اند و فقط 
روی کاغذ نبوده است. در همین چارچوب نمایندگانی از 
وزارت نفت، اقتصاد، بانک مرکزی نیز در جریان مذاکرات 
وین حضور داشتند که در مورد روند این موضوع مذاکره 
کنیم و اینکه هر بخشی از اقتصاد کشور راستی آزمایی 
در حــوزه خود را تعریف کند. گفت وگوها و مباحث در 
موضوع راســتی آزمایی رفت و برگشت هایی داشته و 
آن ها یک چیزهایی را قبول کردند، یک چیزهایش را 
ما دادیم و الان در نقطه ای هستیم که تقریبا مسائل مان 

در این حوزه حل شده است.

این دیپلمات ارشد کشورمان همچنین با تأکید بر اینکه 
ایران در جریان مذاکرات وین به دنبال اخذ تضمین های 
سیاسی، حقوقی و اقتصادی بوده است، گفت: این بعُدی 
است که تا به امروز نیز در حال بده بستان در مورد آن 

هستیم.
خطیب زاده همچنین با بیان اینکه در مورد چگونگی 
اجرای تعهدات و اینکه آن ها باید اول این تعهدات را اجرا 
کنند بحث های مفصلی بین طرفین انجام شده است، 
افزود: یکی دیگر از مسائل مهم در جریان این مذاکرات 
تضامین هسته ای و حفظ دستاوردهای هسته ای است.
سخنگوی وزارت خارجه در همین ارتباط ادامه داد: ما 
گفته ایم که کلی ضرر کرده ایم. اسرائیلی ها در مورد 
سانتریفیوژ های ما خرابکاری کرده اند. این ها از بین رفته 
اند، IR۶ گذاشته ایم، این دستگاه را گذاشته ایم، آن ها 
گفته اند که باید خراب شود، ما گفتیم که این کار را نمی 
کنیم، در مورد این مسائل مذاکره کرده ایم. خطیب زاده 
همچنین گفت: هنوز توافقی نکرده ایم که جزئیات آن را 
بگوییم. تا روزی که توافق شود. وقتی توافق شد متن آن 

را بر روی سایت می گذاریم تا همه آن را ببینند.

ســیب میوه تزئینی شب عید شــد. این در 
حالی اســت که سال های گذشــته موز میوه 
محبوب نوروز شناخته می شد. رئیس اتحادیه 
بارفروشان تهران با تائید این خبر گفت: امسال 
تقاضا برای خرید میوه شب عید کاهش پیدا 

کرد و مردم میوه را دانه ای می خرند.
به گزارش تجارت نیوز، سیب میوه تزئینی شب عید شد 
تا بدین شکل جای موز را بگیرد. پرتقال نیز هنوز به عنوان 
میوه اصلی نوروز در سبد پذیرایی ایرانیان جای دارد. کیوی 
هم رفته رفته همانند موز شکل لاکچری به خود می گیرد. 
با افزایش قیمت میوه فعالان بازار از روی آوردن مردم به 
خرید دانه ای میوه برای شب عید خبر می دهند. البته پرتقال 
و سیب هم طی مدت اخیر از شوک های قیمتی مصون 
نمانده اند. اما به دلیل ماندگاری بالاتر و قیمت های نسبتا 
پایین تر نسبت به کیوی و موز، به عنوان میوه های پذیرائی 

عید انتخاب شده اند.
رئیس اتحادیه بارفروشان تهران:  حدود ۲۳ هزار تن میوه 
ورودی میدان اصلی میوه و تره بار بود که از این مقدار ۸۰۰۰ 
تن از میوه ها روی دست بارفروشان ماند. گویا مردم قدرت 

خرید ندارند و میوه را دانه ای می خرند.
کاهش شــدید قدرت خرید نه تنها میوه را از سبد خرید 

خانوار خارج کرد، بلکه ایــن روزها گرانی  اقلام خوراکی 
 اجــازه نمی دهــد خانواده ها حتی مرغ، گوشــت و برنج

 بخرند.
قیمت سیب قرمز کیلویی ۶۰۰۰ تا ۱۰ هزار تومان است. 
قیمت سیب زرد هم از کیلویی ۱۰ هزار تا ۱۷ هزار تومان 
معامله می شود. قیمت پرتقال هم ۷۰۰۰ تا ۹۰۰۰ تومان 
است. دولت با خرید گران این میوه از تجار، باعث شوک 

قیمتی آن شد.
پیش تر به دولت هشدار دادیم که با افزایش عرضه میوه به 
بازار این کالا در آستانه عید ارزان می شود، اما دولت پرتقال 
را دو برابر قیمت خرید. حالا مجبور است همان پرتقال را 
۹۰۰۰ تومان بفروشــد، اما مردم باز هم اعتماد ندارند و از 
میوه دولتی روی گردانده اند. چراکه اکثر این میوه ها در حال 

فاسدشدن هستند.
بر اساس اعلام این فعال صنفی در چند روز آینده عرضه 
میوه در بازار به ۳۵ هزار تن می رســد. به همین دلیل هم 
مــردم از دولت میوه نمی خرند. چراکــه می دانند همان 
محصول را با قیمــت ۶۰۰۰ تا ۱۰ هزار تومان می توانند 

پیدا کنند.
موز اکــوادوری با قیمت بیش از ۳۰ هزار تومان عرضه 

می شود. موز هندی نیز ۲۷ هزار تومان قیمت دارد.

رییس کنفدراسیون صادرات ایران: خطیب زاده: موضوع راستی آزمایی در مذاکرات وین حل شده است

زود اقدام نکنیم بازار افغانستان از دست می رود

احتمال بروز تنش آبی شدید در تهران در تابستان ۱۴۰۱

هنوز  توافق  نکرده ایم

خرید میوه شب عید دانه ای شد

نماینده مردم نیشابور و فیروزه در مجلس شورای اسلامی گفت: 
نماینــدگان انقلابی مجلس همواره در این دوســال در جریان 
مشکلات مردم بوده اند و به آنها امیدواری داده اند که دولت انقلابی 
می آید و امروز اگر استاندار و مسئولی مردم را ناامید کند خیانتی 

بزرگ به مردم و دولت انقلابی است.
به گزارش ایلنا، احسان ارکانی دیروزدر مجلس در نطق میان خود دستور خطاب 
به رییس جمهور، گفت: جناب آقای رییســی امروزه دولت شــما که با حمایت 
ویژه مجلس تشکیل شد، در جبهه حل مشکلات کشــور و مردم قرار دارد؛ در 
استان ها هم استاندارها به عنوان مقام اول قوه مجریه مسئول حل معضلات مردم 
استان ها، در حوزه اقتصاد و سرمایه گذاری،کشاورزی و دامداری، صنعت، اشتغال، 
معدن، طرح های هادی، راه های روستایی و جاده ای توسعه و پیشرفت تک تک 

شهرستان های استان محل خدمت گذاری خود و نوکری برای مردم خود هستند.
نماینده مردم نیشــابور و فیروزه ادامه داد: گرچه شخص شما به عنوان رییس 
جمهور همواره در کف سفر به استان و شهرستان ها هستید لیکن برخی از مسئولان 
از جمله استاندار خراسان پایبند به مرام شما نبوده است؛ در هر ۴ الی ۵ ماه یکبار 
در شهرستان هایی که برای نوکری آنها مسئولیت پذیرفته و تعهد داده اند حضور 
می یابند، آن هم برای افتتاح و بازدید است و گره ای از مشکلات مردم باز نمی کنند.
وی در ادامه تاکید کرد: نمایندگان انقلابی مجلس همواره در این دو ســال در 

بین مشــکلات به مردم امیدواری داده اند،که دولت انقلابی می آید. لذا چنانچه 
امروز اگر اســتاندار و مسئولی مردم را ناامید کند خیانتی بزرگ به مردم و دولت 
انقلابی اتفاق افتاده است.ارکانی تصریح کرد: افت شاخص های اقتصادی، سرمایه 
گذاری، اشتغال، کار آفرینی و انبوهی از مشکلات حل نشده مردم شهرستان های 
نیشابور، فیروزه و زبرخان پذیرفتی نیست و همانگونه که مجلس در کار اجرا دخالت 
نمی کنــد، اما اجازه دخالت در نظارت خود را هــم نمی دهد و هر جا انحراف در 

مسئولیت مسئولان را مشاهده نماید قطعا تذکر و پیگیری خواهد نمود.
عضو کمیســیون برنامه،بودجه و محاســبات مجلس بیان کرد: حدود قانونی 
مشخص تبعت از قوانین مجلس از تاکیدات و تذکرات رهبر معظم انقلاب در هفته 
گذشته به دولت بود، لذا چنانچه مسئول دولتی از قوانین دولتی تخطی نماید ضمن 
تخلف از فرمایشات رهبر معظم انقلاب قطعا با پیگیری مجلس مواجه خواهد شد. 
در همین راستا از دیوان محاسبات و سازمان بازرسی تقاضا می شود به انتصابات 
خلاف قانون خراسان رضوی که توسط استاندار این استان افراد بازنشسته فاقد 
رابطه استخدامی دولتی مغایر با دستور العمل قانونی فرمانداران منصوب شده اند 
رسیدگی جدی نمایند.نماینده مردم در مجلس یازدهم تاکید کرد: همانگونه که رهبر 
معظم انقلاب بودجه ای جهت جهاد تبیین را کاری نادرست فرمودند، از دستگاه های 
فرهنگی گلایه داریم که این حجم بودجه های کلان فرهنگی در کجا هزینه می 
شود که حتی قطره ای هم به شهرستان ها نمی رسد؛ سهم بودجه فرهنگی اداره 

ارشاد نیشابور تاریخی با نیم میلیون جمعیت باعث تاسف است، وزارت ارشاد در 
شهرستان ها نه تنها بودجه اختصاص نمی دهد،حتی وقتی بخش خصوصی در 
سرمایه گذاری حوزه فرهنگی نیز وارد می شود؛ با دستورالعمل های غیر کارشناسی 
مواجه می شود در همین راستا از وزیر ارشاد تقاضا می کنیم حل مشکل پردیس 
سینمایی شهر نیشابور را که با دستور العمل غیر کارشناسی به تاخیر افتاده ، افتتاح 

آن را تصویب بفرمایند.
عضو مجمع نمایندگان استان خراسان رضوی در مجلس ادامه داد: ضمنا برای 
سالروز ملی خیام نیشابوری و عطار نیشابوری تقاضای اختصاص اعتباری برای 

بزرگداشت این مفاخر و حضور وزیر محترم را داریم.

وی خاطر نشان کرد: جناب آقای رئیسی ما به دستورات جنابعالی در خصوص 
لزوم خرید تضمینی محصولات باغداران اعتماد کردیم و با دستور وزیر جهاد برای 
محصول آبی شهرستان زبرخان که اقتصاد ۷۰ هزار نفر به آن وابسته است خرید 
حمایتی تایید شــد لیکن مدیران زیرمجموعه و از جمله شورای قیمت گذاری 
محصولات کشــاورزی با بی اعتنایی به دستورات جنابعالی و وزیر جهاد اقدامی 
نکردند و علیرغم قول داده شده وزارت جهاد به باغداران شهرستان زبر خان ماهها 
است آنان را بازی می دهند و زندگیشان را نابود کرده اند، امروز باغداران شهرستان 
زبرخان بعد از خدا هیچ فریاد رسی جز جنابعالی ندارند آقای رئیسی تا شب عید 

نرسیده به دادشان برسید.
ارکانی در ادامه تاکیدکرد: آقای رئیسی عزیز؛ با ژیان نمی شود در مسابقات فرمول 
یک شرکت کرد ،هنوز برخی از مدیران دولت با عزم و اراده و همت شما همراه 
نیستند؛ در طرح شفافیت هم ،لزوم شفافیت هیئت وزیران ،مصوبات آن و آرای 
هر یک از وزیران نیز باید گنجانده شود تا مردم عزیز بدانند برای مصوباتی که با 
سرنوشت آنان سرو کار دارد چگونه تصمیم گیری می شود در دولت  و هر یک از 
وزرا چه رایی می دهند .نهایتا اینکه ارتقا بخش میان جلگه ،ارتقا بخش سرولایت 
و ایجاد استان خراسان مرکزی به مرکزیت نیشابور  بزرگ را از دولت خواستارم و 
اینکه رئیس اداره تبلیغات اسلامی شهرستان نیشابور نیز بعد از ۸ ماه هنوز منصوب 

نشده ،جناب آقای قمی به داد این شهرستان برسید.

آقای رئیسی با ژیان نمی شود در مسابقات فرمول یک شرکت کرد
نماینده مردم نیشابور و فیروزه در مجلس:

معاون وزیر راه و شهرســازی با اشــاره به برنامه واردات ۷۵۰ 
لوکوموتیو به کشور گفت: سازمان راهداری باید پاسخ مسائل پیش 

آمده درباره گواهی اسقاط خودرو را بدهد.
به گزارش تسنیم، شهریار افندی زاده در نشست خبری با اشاره به اینکه برای ایام 
عید روزانه ۲۲۵ قطار تردد می کنند، اظهار کرد: بر اساس ظرفیت پیش بینی شده در 
بیست روز ایام نوروز ۱۴۰۱ روزانه ۱۰۶ هزار و ۸۰۳ صندلی مسافران را در شبکه ریلی 
جابجا خواهند کرد.به گزارش تسنیم، بر اساس اظهارات معاون حمل و نقل وزیر راه 
و شهرسازی در ایام عید امسال ۴۵۰۰ قطار به مسافران سرویس دهی می کنند که در 

مقایسه با ایام عید سال ۱۴۰۰ حدود ۷.۵ درصد کاهش را نشان می دهد.افندی زاده 
در پاسخ به سوال تسنیم مبنی بر اینکه دلیل این کاهش چیست، گفت: لوکومتیو 
یکی از عوامل محدود کننده ناوگان حمل و نقل ریلی است برای ارتقاء این ظرفیت 
با همکاری وزارت صمت و سرمایه گذاری بخش خصوصی لوکوموتیو مورد نیاز را 
وارد خواهیم کرد.وی با بیان اینکه در کشور ما مپنا را داریم که ظرفیت اسمی تولید 
۱۰۰ تا ۱۵۰ لوکوموتیو در سال را دارد افزود: بر اساس برآورد صورت گرفته تا ۳ سال 
آینده ما به ۹۰۰ دستگاه لوکوموتیو نیاز داریم بنابراین حدود ۷۵۰ دستگاه را از طریق 
واردات تامین خواهیم کرد.معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرسازی توضیح داد: قرار 

است وزارت صمت امکانات لازم را برای تجار فراهم کرده تا بتوانند اقدام به واردات 
لوکوموتیو بکنند با این کار طی سه سال آینده مشکل کمبود لوکوموتیو برطرف خواهد 
شد.افندی زاده بیان کرد: ما با تکیه بر سرمایه گذاری بخش خصوصی ظرفیت های 
حمل و نقل را ارتقاء می دهیم در این رابطه نیز در صندوق توسعه حمل و نقل دولت 
۱۹ هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری می کند تا بخش خصوصی بتواند با استفاده از 
این آورده برای توسعه زیرساخت های حمل و نقل وام بگیرد.وی همچنین در پاسخ 
به پرسش دیگر تسنیم درخصوص مسائل پیش آمده در رابطه با گواهی اسقاط خودرو 
گفت: این موضوع را از سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای پیگیری می کنیم 

تا پاسخ لازم را بدهد.افندی زاده در ابتدای این نشست نیز با اشاره به اینکه در ایام 
نوروز امسال مجوز پرواز ۱۴ هزار و ۷۱ پرواز در مسیرهای داخلی صادر شده گفت: 
همچنین برای ایرلاین های داخلی در مسیرهای خارجی ۳ هزار و ۵۰ مجوز و برای 
ایرلاین های خارجی نیز ۱۵۳۷ مجوز پروازی صادر شــده است.معاون وزیر راه و 
شهرسازی با تاکید بر اینکه قیمت بلیط هواپیما بر اساس نرخ های دو ماه پیش است و 
شرکت های هواپیمایی اجازه افزایش قیمت ها را ندارند، تصریح کرد: در مجموع طی 
ایام نوروز امسال ۲۵ هزار و ۸۳۵ صندلی برای پروازهای داخلی فراهم شده است.وی 
همچنین پیش بینی کرد در ایام نوروز ۶ میلیون سفر دریایی در کشور صورت بگیرد.

هیچ شرکتی اجازه افزایش قیمت بلیت را ندارد
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